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آرمان ملی– مطهره شفیعی: از شنبه  شب اعلام شد که قرار 
است شهر تهران برفی شود. برف در شهر تهران یعنی یک بحران 
چراکه اگر برنامه  ریزی و مدیریت نشود تمام خیابان  ها قفل می  شوند. 
حالا یکشنبه شهر تهران درگیرِ بحرانِ نبود. اما نکته اینجاست، شبی 
که همه می  دانستند قرار است تهران برفی شود و نیاز به برنامه  ریزی 
دارد، شهردار تهران، در اختتامیه چهل ویکمین جشنواره فیلم فجر 
شرکت کرده بود! شاید تصور شود که جشنواره فجر ارتباطی با 
شهردار تهران ندارد، اما این ادعا تغییر کرد. علیرضا زاکانی، شهردار 
تهران ۲۲ بهمن ماه با حضور در آیین اختتامیه چهل  و  یکمین 
جشنواره فیلم فجر که در برج میلاد تهران برگزار شد، جایزه ویژه 
خود را به یکی از فیلم  های شرکت  کننده در این دوره از جشنواره 
تقدیم کرد. محمد امین توکلی زاده، معاون فرهنگی و اجتماعی 
شهرداری تهران نیز به همراه زاکانی در این مراسم حضور داشت و 
جایزه آرمان توسط شهردار و معاون فرهنگی و اجتماعی شهرداری 
به تهیه  کننده و کارگردان این اثر هنری تقدیم شد. روزگذشته 
رئیس شورای شهر درباره اعطای جایزه از سوی شهردار تهران به 

برنده جشنواره فیلم فجر واکنش نشان داد. مهدی چمران در پاسخ 
به سوالی مبنی بر اینکه آیا جایزه   ای که شهردار تهران به برنده 
جشنواره فیلم فجر اختصاص داد به تایید شورای شهر رسیده بود یا 
خیر گفت: باید بررسی کنم تا متوجه شوم این جایزه چه بوده است.

  چالش عضو شورا با شهردار
در حالی خبر حضور زاکانی در جشنواره فیلم فجر منتشر شد 
که تهران روزهای برفی را پشت  سر می  گذارد و شهروندان در برخی 
مناطق در رفت وآمد خود دچار مشکل بودند. ۲۲ بهمن ناصر امانی، 
عضو عضو شورای شهر تهران با انتشار عکسی از گیرکردن خودرو  ها 
در برف نوشت: کارنامه شهرداری در برف  روبی دیروز خیابان  ها و 
اتوبان  های تهران، باعث شرمساری بنده به عنوان عضو شورای شهر 
شد. او با بیان اینکه اگر ما انتقادی از شهرداری می  کنیم به معنای 
نادیده گرفتن زحمات آنها به خصوص کارگران خدمات شهری 
نیست، گفت: ما از مجریان و تصمیم گیران انتقاد می  کنیم. وی با 
اشاره به عذرخواهی معاون خدمات شهری شهرداری تهران بابت 
برف هفته گذشته پایتخت، اظهارکرد: عذرخواهی کردید اما دیر 

است و من این بار را به دوش کشیدم و بروید ببینید که مردم چه 
پاسخ  هایی به توئیت عذرخواهی من دادند. مردم به ما گفته  اند 
که همه  تان از شورا بروید و شهر را رها کنید تا خودش اداره شود. 
امانی با بیان اینکه انتقاد من به تصمیم گیران و تصمیم سازان است، 
افزود: آقای زاکانی باید چهارشنبه به اتاق مانیتورینگ شهرداری 
می  رفت و از آنجا تنها سه منطقه  ای را که درگیر برف بودند هدایت 
می  کرد و همه مناطق را بسیج می  کرد تا این بحران رخ ندهد. وی 
با بیان اینکه من شش ساعت طول کشید که از سئول به اوین 
رفتم و بعداز آن از پشت پنجره تا ساعت 3 بامداد مردم را دیدم 
که یا ماشین  هایشان را هل می  دادند و یا آن را پارک می  کردند و 
دست زن و بچه  شان را گرفته و زمین خوران به خانه می  رفتند، 
گفت: به من حق دهید که توئیت بزنم و از مردم عذرخواهی کنم 
و بگویم که بودجه برف روبی هدر می  رود. وی افزود: بگذارید ما 
که نماینده مردم هستیم انتقاد کنیم که البته انتقادکردن به 
معنای نادیده گرفتن زحمات نیست؛ اما باید روش اداره شهر 
تغییر کند. وی ادامه داد: به مدیران شهرداری توصیه می  کنم که 
اگر می  خواهند مقصرانی را برکنار کنند به سراغ معاونان خدمات 
شهری مناطق و نواحی نروند بلکه دانه درشت  ها را که مقصر بودند 
برکنار کنند و به سراغ کسی نروند که تقصیری نداشته است. 
احمد صادقی دیگر عضو شورای شهر هم با ابراز گلایه از برخی 
انتقادها از نحوه برف  روبی در شهر تهران گفت: مشکل امروز ما 
بحث نمک پاشی و شن پاشی نیست بلکه مشکل ما نبود مدیریت 
واحد شهری است. وی افزود: آیا در شهر فقط شهرداری است که 
متولی ترافیک است؟ صادقی بیان داشت: این در حالی است که در 
زمان بارش برف از لحاظ علمی ثابت شده که دید رانندگان کمتر 
می  شود، سرعت کاهش می  یابد  ، امکان جابه  جایی در سطح کندتر 
و در نهایت ترافیک افزایش می  یابد. حال آنکه ما در حوزه آموزش 
نیز کمبود داریم و به شهروندان آموزش داده نشده که در چنین 

روزهایی کمتر به کارهای روزمره برسند.
  شهرداری غافلگیر نشد

در اذعان هست که ۲0 بهمن هم در تهران برف آمد. در آن مقطع 
عباس عبدی، روزنامه  نگار در حساب کاربری خود در توئیتر در 
واکنش به قفل شدن خیابان  های تهران بعداز برف نوشت: برخلاف 
برخی که گمان می  کنند شهرداری تهران در مواجهه با برف غافلگیر 

شد، معتقدم حتی مدیری هم غافلگیر نمی  شد.

»آرمان ملی« ارتباط میان حضور مردم در جشن انقلاب و نارضایتی از برخی عملکردها را بررسی می  کند

حضور در راهپیمایی به معنای رضایت از مسئولان نیست
       حجت  الاسلام مجید انصاری: فضای کشور مانند راهپیمایی برای حضور فعالانه همه سلایق در انتخابات   هم فراهم شود

       محمدرضا باهنر: برای افزایش امید باید کرسی اعتراض را به رسمیت شناخت
آرمان ملی- حمید شجاعی: شاید باور و حتی امید عده  ای 
در داخل به خصوص اپوزیسیون خارج  نشین به این بود که با توجه 
به اتفاقات رخ داده طی ماه  های اخیر و بروز مشکلات اقتصادی و 
معیشتی که امروز زندگی مردم را سخت و سفره  شان را کوچک 
کرده در چهل  و  چهارمین جشن سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی 
مردم حضوری کمرنگ  تر از سال  های گذشته رقم زنند یا اساسا 
رو به تحریم راهپیمایی ۲۲ بهمن بیاورند. اما شاهد بودیم با وجود 
تمامی این مسائل مردم بازهم پای کار آمدند و در صحنه حاضر 
شدند تا نشان دهند تحت هر شرایطی از انقلاب خود دست 
نخواهند کشید. با این حال نکته  ای که در این میان مهم و قابل 
تامل است اینکه باید حضور مردم در جشن انقلاب را با شرایط 
حاضر در جامعه از هم منفک کنیم. چرا که اساسا حضور مردم در 
راهپیمایی مردم چندان ارتباطی به عملکرد برخی مسئولان در 
حوزه  های مختلف ندارد و نارضایتی  ها نسبت به عملکردها به ویژه 
عملکردهای اقتصادی همچنان باقی است. لذا نمی  توان حضور 
مردم در جشن انقلاب را به دلیل رضایت از عملکرد مسئولان 
دانست. هنوز انتقادات شدید بابت افزایش لجام گسیخته قیمت   
سکه بیست و چند میلیونی، دلاری که در کانال  های مختلف از 
چهل و یک هزار تومان به بالا در رفت و آمد است و قیمت خودرو 
و کالاهای مصرفی مردم وارد است که چرا دولتمردان هنوز پس 
از گذشت 18 ماه هنوز نتوانسته اند عملکرد مناسبی در جهت 
قطع این روند تصاعدی و صعودی قیمت  ها داشته باشند. یا به 
عبارت دیگر هر چند که مسائل اقتصادی و معیشتی صرفا پیشانی 
مطالبات جامعه است، اما مسائل متفاوت در حوزه  های مختلفی نیز 
وجود دارد که با انتقاداتی مواجه است. گرچه مساله اخیر عفو تعداد 
کثیری از متهمان و محکومان حوادث اخیر از سوی مقام معظم 
رهبری از سوی جامعه، فعالان سیاسی، چهره  ها و شخصیت  ها 
مورد استقبال قرا گرفت و حتی رئیس  جمهور نیز از ادامه این روند 
از سوی دولت خبر داد. اما به نظر می  رسد که ترمیم اعتماد، امید و 
سرمایه اجتماعی مستلزم حل مشکلات و مطالبات جامعه از سوی 
دولت و سایر دستگاه  های مسئول است. قدرمسلم سال آینده 
انتخابات مجلس دوازدهم را پیش  رو خواهیم داشت لذا باید از هم 

اکنون امور مختلف را به نحوی ساماندهی و سازماندهی کرد که 
بتوان اعتماد و امید خدشه  دار شده جامعه را ترمیم کرد و جامعه را 

نسبت به آینده  ای مطلوب امیدوار کرد.
  مسئولان تا سال آینده مردم را فراموش نکنند 

یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره حضور پرشور 
مردم در راهپیمایی ۲۲ بهمن، اظهارداشت: مردم همیشه نشان 
داده  اند که مساله دفاع از اصل نظام، انقلاب، امام)ره( و شهدا را از 
عملکرد برخی مسئولین جدا می  کنند. ما در کشور مشکلاتی داریم 
و مردم در زندگی با مشکلات جدی  تر مواجه هستند. همچنین 
ممکن است که کوتاهی  هایی نیز داشته باشند. حجت  الاسلام 
مجید انصاری گفت: اما به رغم این مشکلات متعدد و جدی مردم 
در راهپیمایی ۲۲ بهمن به صحنه آمدند که بگویند ما هنوز به 
اصل انقلاب وفادار هستیم. وی ادامه داد: این حضور مردم به ویژه 
در روزهایی که دشمنان ما خواب  های آشفته  ای برای کشور ما 
دیده  اند، بسیار حائز اهمیت است، چراکه مردم خیلی جدی  تر 
و پررونق  تر به صحنه آمدند. وی ادامه داد: حضور مردم واقعا 
فوق  العاده و باشکوه بود، من امیدوارم که مسئولان از این حضور 
مردم انرژی بگیرند و بعد با تمام توان و با تکیه بر عقل، خرد و 
مشورت تلاش کنند تا مشکلات مردم را برطرف کنند. عضو مجمع 
روحانیون مبارز در این خصوص که چه اندازه اهمیت دارد که فضا 
برای همه این طیف  های متکثر و تفکرات مختلف در انتخابات 

فراهم باشد، تصریح کرد: مردم ایران از همه اقشار و گروه  ها ایران 
را دوست دارند، کشورشان را دوست دارند، هربار که احساس 
خطر کنند جدای از دسته  بندی  ها و دلخوری  ها به میدان می  آیند، 
لذا شایسته است که فضای راهپیمایی برای حضور فعالانه همه 
سلایق در انتخابات  ها نیز فراهم باشد؛ چراکه انتخابات در کنار 
راهپیمایی یکی دیگر از جلوه  های مهم مردمی بودن انقلاب ماست. 
وی ادامه داد: من واقعا احساس شور و شعف و غرور کردم از اینکه 
رنگین  کمانی از مردم ایران را در راهپیمایی می  دیدم، مسئولان 

باید پیام این حضور را دریافت کنند.
  مسئولان نظام دست  به  دست هم دهند

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسان با اشاره به حضور میلیونی 
مردم را در راهپیمایی ۲۲ بهمن، در خصوص راهکار وفاق و 
وحدت، اظهارداشت: مردم با حضور میلیونی خودشان در جشن 
انقلاب، نشان دادند بصیر و به ارزش  های اصلی انقلاب وفادار 
هستند. اما مسئولان اجرایی، مقننه و قضائی کشور نباید این 
حضور را به معنای رضایت مردم از عملکرد مسئولان تلقی کنند. 
محمدرضا باهنر با تأکید بر اینکه مردم با هم قهر نیستند، گفت: 
مردم باهم دوست و یکپارچه هستند و نمونه آن همین راهپیمایی 
۲۲ بهمن است. با این جنگ ترکیبی پرخرج و پرهزینه  ای که نظام 
استکبار جهانی علیه ملت ایران راه انداخت، امروز مردم دارند 
جواب می  دهند. وی در خصوص راهکار افزایش امید مردم، بیان 
کرد: برای افزایش امید، اولا باید »کرسی اعتراض« را به رسمیت 
شناخت، کسانی که اعتراض قانونی دارند باید بتوانند مطالبه  گری 
کنند و مسائل و مطالب خودشان را بگویند. مسئولان نظام عوض 
دعواهای بی  ارزش و اختلافات غیرضروری، دست  به  دست هم 
بدهند و از خردجمعی استفاده کنند؛ از تک  تک کسانی که در 
کشور هستند و دل در گرو انقلاب دارند، از هر گروه و حزب و 
دسته و طایفه  ای که می  خواهند باشند، استفاده کنند. عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نام عنوان کرد: این مردم سرمایه بسیار عظیمی 
هستند. اگر کسی بتواند از این سرمایه درست استفاده کند، ما 
تردید نداریم که انقلاب می  تواند بسیاری از مشکلات پیش روی 

خودش را بردارد.

 
تهران درگیر برف؛ شهردار تهران در جشنواره فیلم

چالش  برفی  در   بهشت!
   امانی: شش ساعت طول کشید که از سئول به اوین رفتم
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استقبال از رویکرد 
 رئیس جمهور 

برای عفو 

    

 شاهد ایجاد وحدت 
بین نسلی هستیم

یک نماینده مجلس اظهارکرد: با عفو بازداشت شدگان 
شاهد شکل گیری وحدت بین نسلی هستیم. از پیر و جوان 
گرفته تا دهه هشتادی ها و  نودی ها و هر کسی با هر سلیقه ای 
با نگاه به جمهوری اسلامی و تمامیت ارضی کشور ۲۲ بهمن 
به صحنه آمدند. این وحدت بی سابقه و بی بدیل بود. این اتحاد 
حاکی از ژرف نگری مقام معظم رهبری است. حتی برخی از 
خانم ها که به اصطلاح امروزی ها حجاب مناسب نداشتند 
به صحنه آمدند. مجتبی یوسفی تصریح کرد: این واقعیت 

جمهوری اسلامی است. 

محمد عطریانفر، فعال سیاسی اصلاح طلب  درباره عفو 
محکومان ناآرامی های اخیر و اعلام رئیس جمهور برای 
بخشودگی دانشجویان و چهره های فرهنگی، ورزشی، 
رسانه ای اظهارکرد: باید از اصل این اقدام از سوی رهبری 
و پیام رئیس جمهور در روز ۲۲ بهمن که با پشتوانه رهبری 
صورت گرفت، استقبال کرد. دوستان ما هم که  پیش از این 
بابت این حوادث آسیب دیده بودند،  از این تصمیم استقبال 
کردند. با این حال باید انتظار داشت که حاکمیت نگاه 

آسیب شناسانه در این مسائل داشته باشد. 

یک فعال سیاسی گفت: اصلاحات دقیقا از همین روزها 
باید آغاز شود، در شرایطی که نگرانی هایی که ناآرامی های 
خیابان را شکل داد همچنان وجود دارد، اما فیزیک خیابان 
فروکش می کند، این نقطه همان نقطه ای است که باید 
پاسخ مناسب به آن از سوی دولت داده شود. علی ربیعی 
افزود: این پاسخ ها باید مجموعه ای از درک تغییرات ارزشی 
در داخل، سیاست خارجی مبتنی بر تامین منافع در کار با 
جهان و برگرداندن ایران به چرخه توسعه و حل مشکلات 

اقتصادی باشد .

 اصلاحات
  دقیقا از همین روزها 

باید آغاز شود

خبر خوش رئیسی در ۲۲ بهمن
 گام  دولت 

بعد از عفو رهبری چیست؟
روز یکشنبه 1۶ بهمن بود که اعلام شد در 
پی پیشنهاد رئیس قوه قضائیه به  مقام معظم 
رهبری مبنی بر موافقت با عفو و تخفیف 
مجازات جمع قابل توجهی از متهمان و 
محکومان حوادث اخیر و همچنین محکومان 
دادگاه های عمومی و انقلاب و سازمان قضائی 
نیروهای مسلح، رهبر معظم انقلاب اسلامی 
با این پیشنهاد موافقت کردند. غلامحسین 
محسنی اژه ای، رئیس قوه قضائیه در بخشی 
از این نامه ضمن اعلام شروط عفو و تخفیف 
مجازات برای متهمان و محکومان حوادث 
اخیر تاکید شده است: »پرونده متهمان و 
محکومان درصورت داشتن شرایط مندرج، 
در هر مرحله ای که باشد، مختومه می شود.« 
همچنین در اعلام شرایط عفو و تخفیف 
مجازات متهمان و محکومان حوادث اخیر 
آمده است: »عدم ارتکاب جاسوسی به 
نفع اجانب، عدم ارتباط مستقیم با عوامل 
سرویس های اطلاعاتی خارجی، عدم ارتکاب 
قتل و جرح عمدی، عدم ارتکاب تخریب و 
احراق تاسیسات دولتی و نظامی و عمومی، 
یا مدعی خصوصی.«  نداشتن شاکی  و 
به دنبال این اتفاق، در هفته گذشته تعدادی 
از بازداشتی های ناآرامی های چند ماه اخیر 
آزاد شدند و روند آزادی سایرین هم در حال 
طی شدن است. در همین راستا سیدابراهیم 
رئیسی، رئیس قوه مجریه دوشنبه 1۷ 
بهمن در حاشیه نشست پیروان ادیان 
توحیدی در گفت وگویی اعلام کرد که »برای 
امتداد رویکرد حکیمانه و پدرانه رهبری به 
حوزه های سیاسی و اجتماعی بسته هایی 
در حال تهیه است.« از طرفی رویکرد اصلی 
در عفو قضائی، بازکردن راه برای متهمان و 
محکومانی بود که در اثر هیجان و فریب، وارد 
چرخه آشوب شده بودند اما رهبری، از اینکه 
آن هیجان و غفلت موجب تخریب آینده 
آنها شود، جلوگیری کردند. در همین زمینه 
مقام معظم رهبری روز چهارشنبه 1۹ بهمن 
در سخنرانی خود در دیدار فرماندهان و 
کارکنان نیروی هوایی و پدافند هوایی ارتش، 
»راهبرد دشمن را ایجاد اختلاف داخلی با 
هدف نابودکردن نظام اسلامی خواندند« و 
در مقابل تأکید کردند که »راهبرد اساسی 

ما باید اتحاد و وحدت ملی باشد.« 
   بسته امتداد وحدت

از سوی دیگر رئیس قوه مجریه از چندی 
مأموریت  به دستگاه های ذی ربط  قبل 
داده بود که برای ترمیم برخی آسیب های 
ناشی از ناآرامی های اخیر، پیشنهادهای 
خود را ارائه کنند به گونه ای که نتیجه 
پیشنهادها، راهگشایی برای افرادی باشد 
که در اثر غفلت دست به اقداماتی زده اند 
و براثر آن، اکنون شغل، حرفه و موقعیت 
آنها دچار محدودیت یا ممنوعیت شده 
است. به دنبال این اقدام گویا پیشنهادهای 
ارائه شده پس از جمع بندی به محضر 
مقام معظم رهبری تقدیم و از ایشان برای 
اعِمال آنها کسب اجازه شد که حضرت 
.. خامنه ای با پیشنهادها موافقت  . آیت  ا
کردند. همچنین رئیس جمهور در حاشیه 
راهپیمایی ۲۲ بهمن امسال، »حضور و 
اتحاد ملی را مهم ترین راهبرد برای مقابله 
با راهبرد اختلاف افکنی دشمن خواند« و 
گفت: »در امتداد نگاه پدرانه رهبر معظم 
انقلاب اسلامی و عفو قضائی تعداد زیادی 
از متهمان و محکومان اغتشاشات اخیر، 
دانشجویان و چهره های فرهنگی، ورزشی، 
رسانه ای نیز که در اثر اقدامات غیرقانونی 
مشمول محدودیت هایی شده اند، مورد عفو 
و بخشودگی قرار خواهند گرفت.« رئیسی 
در ادامه افزود: »یکی دیگر از محورهای 
بسته وحدت آفرین دولت، ایجاد تسهیلات 
بی سابقه برای بازگشت ایرانیان خارج از 
کشور و رفع محدودیت حتی برای آن دسته 
از ایرانیانی است که در مقاطعی مرتکب 
اقدامات خلاف قانون شده اند. جزئیات 
بسته دولت به زودی ضمن ابلاغ به وزرا و 
دستگاه های مربوطه به اطلاع عموم مردم 
خواهد رسید.« بسته مورد اشاره رئیس قوه 
مجریه که نام آن را »بسته امتداد وحدت« 
گذاشته اند، سه گروه مخاطب اصلی دارد: 
دانشجویان، چهره ها و ایرانیان خارج از 
کشور. قرار است طبق این بسته، ضمن 
بازکردن راه برای بازگشت دانشجویان به 
تحصیل و چهره ها به کار و فعالیت خود، 
تسهیلات بی سابقه ای برای بازگشت ایرانیان 
خارج از کشور فراهم شود. تسهیل بازگشت 
ایرانیان، وعده رئیس دولت سیزدهم در 
اولین نشست خبری پس از پیروزی در 
انتخابات 1۴00 بود. در این بسته، موانعی 
مورد بخشودگی یا تسهیل قرار گرفته و 
تأکید شده که افراد در صورت بازگشت 
مشمول تعقیب نخواهند شد، که این اتفاق 
در طول ۴۴ سال گذشته بی سابقه به حساب 
می آید. به گفته مسئولان دولت سیزدهم، 
رفع محدودیت از دانشجویان، چهره ها 
و ایرانیان خارج از کشور، برگرفته از نگاه 
پدرانه به جامعه و سرمایه های آن است. 
اعلام این خبر از سوی رئیسی به دنبال عفو 
هفته گذشته رهبری، با استقبال بسیاری از 
رسانه ها و فعالان سیاسی و اجتماعی مواجه 
شده و می تواند راهی برای وحدت ملی پس 

از شکاف ایجاد شده در ماه های اخیر باشد.

معاون سیاسی وزارت امور خارجه:
 مذاکرات در چارچوب تبادل پیام   
میان تهران و واشینگتن ادامه دارد

طرف  های مذاکره  کننده به دنبال روزنه  ای برای 
بازگشت به میز مذاکره هستند تا زمینه احیای توافق 
هسته  ای را فراهم کنند و آمریکا بارها اعلام کرده که 
حاضر به از سرگیری مذاکرات است. روز گذشته علی 
باقری، معاون وزیر امور خارجه در گفت  وگو با شبکه 
»المنار« لبنان در خصوص آخرین تحولات مذاکرات 
احیای برجام گفت: در اینجا باید به دو نکته اشاره کنم؛ 
نخست اینکه پیشرفت  های علمی، فناوری و صنعتی 
هسته  ای ایران نشان دهنده این است که جمهوری 
اسلامی ایران در سایه استقلال توانسته است در عرصه 
هسته  ای به مرزهای دانش و فناوری وصنعت دست 
پیدا کند اما قدرت  های بزرگ برای مقابله با ملت ما 
در واقع این ظرفیت و دستاورد بزرگ را به یک تهدید 
تبدیل کنند و این دستاورد را به گونه  ای جلوه دهند که 
برای اهداف غیرصلح آمیز در جریان است در صورتی که 
این حرف 100درصد نادرست است و فعالیت  های 
هسته  ای جمهوری اسلامی ایران کاملا در چارچوب 
تعهدات جمهوری اسلامی ایران به آژانس بین  المللی 
 NPT انرژی اتمی و در چارچوب تعهدات معاهده
است. باقری بیان داشت: در یکسال و نیم گذشته که 
مذاکرات جریان داشت، سرعت مذاکرات ممکن است 
کم یا زیاد شده باشد، اما یک پیوستگی و استمرار در 
مذاکرات را داشتیم؛ الان هم به اینگونه در جریان است 
که در چارچوب تبادل پیام  ها بین دو طرف همچنان 
ادامه دارد و طرفین در حال تبادل دیدگاه  های خود 
با یکدیگر هستند و وضعیت کنونی بین طرفین چنین 
است. ما با آمریکا ارتباط مستقیمی نداریم و طبیعی 
است که تبادل پیام بین ما و آمریکایی  ها از طریق یک 
واسطه صورت می  گیرد که گاهی این واسطه یک کشور 
اروپایی و یا یک واسطه غیراروپایی است؛ ما بر این اساس 
تبادل پیام را بین دو طرف داشتیم و الان این مساله هم 
وجود دارد. وی خاطرنشان کرد: بعداز صحبت  های 
رئیس  جمهور آمریکا، برخی مقامات ذیربط آمریکایی 
درباره موضوع توافق و روند مذاکرات با رسانه  ها صحبت 
کردند و همین طور در عمل هم تبادل پیام  ها همچنان 

ادامه دارد.
  تضمین  ها از خطوط قرمز ماست 

وی گفت: در مورد تحولات و اتفاقاتی که در داخل 
ایران افتاد، ممکن است آنها یک محاسبات غلطی 
داشته باشند اما وقتی با صحنه عمل و واقعیت  های ایران 
مواجهه شدند، دست خود را خالی دیدند و چیزی را در 
اختیار نداشتند که بخواهند در صحنه مذاکرات آن را 
نقد کنند. اینکه آنها طرحی داشته باشند که از ابزارهای 
مختلف علیه جمهوری اسلامی ایران استفاده کنند، 
از جمله در عرصه مذاکرات هیچ شکی در آن نیست 
چرا که سابقه آنها همچنین چیزی را نشان می  دهد 
ولی در موضوع تحولات اخیر در ایران هیچ چیزی که 
نشان دهنده این باشد که آنها بتوانند همچنین کاری 
را بخواهند انجام بدهند ما مشاهده نکردیم و قطعا آنها 
توانایی انجام چنین کاری را نخواهند داشت. باقری 
افزود: در مورد موضوع خطوط قرمز ما، یکی از خطوط 
قرمز و اساسی جمهوری اسلامی ایران بحث تضمین  ها 
بود که باید تضمین  های اطمینان  آوری نزد جمهوری 
اسلامی ایران باشد تا طرف مقابل پایبند به تعهداتش 
باشد، چون هدف اصلی ما در این مذاکرات احیای برجام 
است به گونه  ای که مردم ما انتفاع اقتصادی از آن داشته 
باشند. وی معتقد است: در کنار آن، رفع تحریم  ها و انتفاع 
اقتصادی باید پایدار باشد و مقطعی نباشد؛ این یکی از 
بحث  های اساسی بود که در طول مذاکرات با طرف مقابل 
مطرح شد و در یکی از ادواری که ما آخرین گفت  وگوها 
را داشتیم با هماهنگ کننده اروپایی که سپتامبر در 
نیویورک بود و باردیگر بر این مساله تاکید کردیم و آنها 
نیز این نکته را مورد قبول و پذیرش قرار دادند. باقری 
ادامه داد: مذاکرات ما معطوف به تحریم  های اقتصادی 
است و تحریم  های اقتصادی در چارچوب توافقی 
که در سال ۲01۵ انجام گرفت، باید برداشته شود و 
همین  طور تحریم  هایی که جدید توسط دولت ترامپ 
علیه جمهوری اسلامی ایران وضع شده بود باید به طور 
کامل برداشته شود و این وظیفه آنهاست که تحریم  ها را 
بردارند. آمریکایی  ها اعلام آمادگی کردند برای بازگشت 
به توافق و طرفی که اعلام آمادگی می  کند برای بازگشت 
به توافق، باید آمادگی اجرای تعهدات خود را داشته 
باشد و تعهد آمریکا در حال حاضر رفع تحریم  هاست. 
دوطرف باید این درک را داشته باشند که نیازهای 
هرکدام یک  ظرف زمانی دارد و باید این نیازها در این 
ظرف زمانی محقق شود از این رو تلاش ما این است که 
در ظرف زمانی معقول و منطقی بتوانیم توافق را نهایی 
کنیم. وی خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران اعلام 
آمادگی کرده است که در چارچوبی که خطوط قرمزش و 
منافعش تامین شود، هیچ مانعی برای نهایی سازی توافق 
حتی در کوتاه مدت ندارد. وی بیان داشت: در خصوص 
کشورهای منطقه نظرسنجی  هایی که موسسه  های 
غربی و آمریکایی انجام دادند، نشان می  دهد که حدود 
80 درصد مردم کشورهای حوزه خلیج فارس و شمال 
آفریقا مخالف عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی 
هستند و تمام تلاش  هایی که صهیونیست  ها انجام دادند 
هیچ دستاوردی برای آنها نداشته است. به طور مثال در 
دوره برگزاری جام  جهانی در قطر مشاهده کردیم که 
برخورد توده  های مردم با خبرنگارانی که مشخص می  شد 
صهیونیست هستند، چطور بود و یک مواجهه به اصطلاح 
تهاجمی با آنها صورت گرفت و نه تنها آنها را به عنوان یک 
کشور در منطقه نپذیرفتند، بلکه با آنها مقابله کردند. وی 
گفت: منشأ هر تهدیدی علیه جمهوری اسلامی ایران 
قطعا مورد هدف قرار خواهد گرفت. رژیم صهیونیستی 
هیچگاه باعث نگرانی جمهوری اسلامی ایران نمی  شود 
و سران این رژیم به خوبی می  دانند که اگر خواب حمله 
به ایران را ببیند باید یقین داشته باشند که از آن خواب 

بیدار نخواهند شد.


